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روزنه خبر

پیام تسلیت مقام معظم رهبری در پی 
درگذشت والد نماینده ولی فقیه 

در استان سیستان و بلوچستان
پایــگاه اطلاع رســانی مقام معظــم رهبری:  �

حضــرت آیت االله خامنه ای در پیامی درگذشــت 
والد حجت الاسلام محامی، نماینده ولی فقیه در 
استان سیستان و بلوچستان و امام جمعه زاهدان 
را تســلیت گفتند. متن پیام مقام معظم رهبری 
به این شــرح اســت: جناب حجت الاسلام آقای 
حاج شــیخ مصطفی محامی دامــت توفیقاته؛ 
درگذشــت والد مکرّم را که عالمــی پرهیزگار و 
پارســا بودند بــه جنابعالی و دیگــر بازماندگان 
ایشان تســلیت عرض می کنم و علوّ درجات آن 
عالم بزرگوار و بقاء عمر و توفیق جناب عالی را از 

خداوند مسئلت می کنم.

حسن روحانی:
دولت به حمایت از آسیب دیدگان 

کرونا ادامه می دهد
ایرنا: جلسه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت  �

به ریاســت رئیس جمهــوری برگزار شــد و در این 
جلســه گزارشــی از اقدامــات انجام شــده درباره 
حمایت هــا و کمک های لازم در مقابلــه با تبعات 
اقتصادی کرونا در ســال ۱۳۹۹ ارائه شــد. با توجه 
به تصویب تمدید تسهیلات و حمایت های کرونایی 
از بنگاه ها و کســب وکارها پیشنهادها برای حمایت 
محورهــای  در   ۱۴۰۰ ســال  در  کســب وکارها  از 
مختلف مورد بررســی و تصمیم گیری قرار گرفت. 
حمایت های انجام شــده در ســه بخش خانوارها 
ازجمله تسهیلات ودیعه اجاره مسکن و حمایت از 
بنگاه ها شامل اعطای تسهیلات ارزان، حمایت های 
مرتبــط بــا حــوزه بــرق و گاز، تأمیــن اجتماعی، 
هزینه های عوارض شهرداری و بیمه بی کاری برای 
براثر محدودیت های کرونایی  شاغلان بی کار شــده 
از مهم تریــن محورهــای این گزارش بود. حســن 
روحانی در این زمینه با اشــاره بــه آثار و زیان های 
سنگین ناشی از شــیوع بیماری کووید ۱۹ در شرایط 
جنگ تمام عیار اقتصادی، تأکید کرد: دولت باوجود 
محدودیت های مالی و درآمدهای ارزی کشــور در 
حد توان برای حمایت از آسیب دیدگان هم از جنبه 
خانوارها و هم بنگاه هــای زیان دیده تولیدی تلاش 

کرده است و به این حمایت ها ادامه خواهد داد. 
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خضریان، نماینده مجلس: قالیباف انتقادها را پذیرفت

محمدرضا عارف:همه تقصیرها   گردن سبک بودجه نویسی است؟
 نخبگان، متدینین از عملکرد 

شورای نگهبان اقناع نشده اند
امیدنامه: محمدرضــا عارف، معاون اول دولت  �

اصلاحــات و عضــو مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام، با انتشــار نامه ای خطاب به مــردم ایران با 
انتقاد از نحوه بررسی صلاحیت داوطلبان انتخابات 
ریاست جمهوری از سوی شورای نگهبان، نسبت به 
یکدست سازی حاکمیت هشــدار داد. در این نامه 
آمده اســت: در جمهوری اسلامی که موجودیت 
خود را از رأی ملت گرفته و بنیان گذار فقید آن، امام 
خمینی(ره)، میزان را رأی ملت دانســته و ابتنای 
امور و مشــروعیت نظام بر رأی ملت، از محکمات 
اندیشه ایشــان اســت، انتخابات باید تجلی اراده 
ملت باشــد. متأســفانه  امروز به واسطه عملکرد 
دست اندرکاران امر و عدم احراز صلاحیت بسیاری 
از افــرادی که در نظام جمهوری اســلامی دارای 
مسئولیت های کلیدی بوده اند، انتخابات وضعیت 
نگران کننــده ای پیــدا کرده و مفهــوم انتخابات و 
حــق انتخــاب ملت، بــا چالش اساســی روبه رو 
شده اســت. امروز اقشــار مختلف جامعه به ویژه 
نخبگان، متدینین و ملتزمان به ســاختار سیاســی 
کشور، از عملکرد شورای محترم نگهبان در بررسی 
صلاحیــت نامزدهای انتخابات ریاســت جمهوری 
اقنــاع نشــده اند. مطمئنــا زمانی می تــوان انتظار 
مشــارکت پرشــور مردم در انتخابات را داشت که 
ســؤالات ملت، به عنوان ولی نعمــت حاکمان، در 
موضوع بررســی صلاحیت ها با پاســخ قانع  کننده 
همراه باشــد. همان گونه که پیش تر هم تأکید شده 
بود، کاهش مشــارکت مــردم در انتخابــات که از 
انتخابات مجلس یازدهم آغاز شده است، می تواند 
زنــگ خطری جدی  باشــد که اگر بــا بی تفاوتی از 
کنار آن عبــور کنیم ، نمی توان پیش بینی کرد که در 
آینده چه اتفاقات ناگواری بــرای ایران عزیز در پی 
داشته باشد. به واســطه تجربه قریب به ۴۰ سال 
حضور در عرصه مدیریتی کشور، صراحتا می گویم 
یکدست ســازی حاکمیت، فرجام نامطلوبی برای 
کشــور خواهد داشــت. به همین دلیــل به عنوان 
یکی از دلسوزان کشــور و ملت، امروز بیش از هر 
زمان دیگری نگران ایران هســتم . اگر بخش های 
تصمیم گیــر حاکمیت نخواهد از برخی روش های 
اداره کشــور که با روح جمهوریت نظام در تضاد 
اســت، فاصله بگیرد، مطمئنا به تعمیق شــکاف 

ملت و حاکمیت خواهد انجامید. 

شرق: دست کاری جداول بودجه بعد از تصویب در مجلس ازجمله 
ا دعاهــای نمایندگان مجلس یازدهم از آنچه در پشــت پرده بودجه 
۱۴۰۰ رخ داده  است، بود. ماجرای ادعای دست کاری در لایحه بودجه 
۱۴۰۰ به آخرین جلســه مجلس قبل از تعطیلات دو هفته ای پارلمان 
در ۳۱ فروردیــن برمی گردد کــه زمزمه آن با تذکــر کاظم دلخوش، 
ســخنگوی کمیسیون حقوقی و قضائی و پاســخ محمدباقر قالیباف 
علنی شــد. دلخوش به قالیباف گفت  بســیاری از احــکام و جداول 
بودجه ســال ۱۴۰۰ بعد از تصویب در صحن تغییر پیدا کرد و جداول 
جابه جا شده است. در پاســخ قالیباف هم گفت که «برخی دوستان 
نامه ای در این مورد به من نوشتند و دیشب با آنها نیز صحبت کردم، 

خودم جلسه ای را د راین باره برگزار می کنم».
بعدازظهر همان روز علی خضریان، ســخنگوی کمیســیون اصل 
۹۰ مجلــس، این توییــت را خطاب بــه قالیباف، رئیــس مجلس و 
نادران، رئیس کمیسیون تلفیق، نوشــت: «جناب محمدباقر قالیباف 
و جناب الیاس نادران، متأســفانه بررسی جداول بودجه ۱۴۰۰ حاکی 
از تغییرات گســترده ارقام و اعداد پس از رأی گیری لایحه بودجه در 

صحن مجلس با اطلاع و تأیید جناب تان می باشد.
 تا آنجا که در کمال تعجب جداول ۲۵روز پس از تصویب بودجه 
ابلاغ شــده که در نــوع خود بی نظیر اســت؛ لذا با توجــه به رانت 
ایجادشــده برای عده ای خاص و تذکرات متعدد نمایندگان پیرامون 
این موضوع که شــنیده نشــد، با هدف جلوگیری یک رانت بزرگ که 
منجر به ذبح قانون گرایی در نظام بودجه ریزی کشــور خواهد شــد، 
این تخلــف را پیگیری خواهم کرد». دقایقی بعد از انتشــار، مجتبی 
توانگرتهران بدون اشاره مستقیم به توییت خضریان در توییتر نوشت: 
«آقای صادق محصولی، دبیر کل محترم حزب پایداری! ظاهرا تمایل 
داریــد در انتخابات ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ نقش فعــال ایفا کنید. 
سلمنا، ولی بدانید و به نمایندگان همراه خود در مجلس تفهیم کنید 

که مسیر پاستور از تخریب ناجوانمردانه بهارستان نمی گذرد ».
در ادامــه مالک شــریعتی و رحیــم زارع، عضو هیئت رئیســه و 
ســخنگوی کمیســیون تلفیــق در دفــاع از عملکرد خود بــه ارائه 
توضیحاتی پرداختند؛ شــریعتی «ادعای دست کاری بودجه ۱۴۰۰» را 
کــذب خواند و گفت: «هیچ تصمیمــی در بودجه ۱۴۰۰، بدون مجوز 
از اعضای کمیســیون تلفیق و صحن علنی گرفته نشده است. ادعای 

دست کاری و رانت خلاف واقع است».
امــا کاظم دلخوش، عضو کمیســیون تلفیــق،  در این باره صراحتا 
توضیــح داد: «در جایگاه اعضای کمیســیون تلفیــق امین مجلس 
بودیم، چند ماه شبانه روزی روی بودجه کار کردیم، اما نهایتا جداول 
در ۲۵ فروردین با تأخیر به دولت ارســال شد و همچنین در برخی از 
احکام بودجه تغییراتی صــورت گرفته بود که با آنچه نمایندگان به 
تصویب رسانده بودند، تفاوت داشت. اعتقادمان بر این است بودجه 
نوشته شــده و به تصویب رســیده توســط مجلس با بودجه ای که به 

دولت ارجاع شد، تفاوت دارد».

به هرحال توییت های خضریان و اعتراضات به تغییر جداول بودجه 
در نهایت به نامه بیش از صد نماینده انجامید که در آن از محمدباقر 
قالیباف خواســته بودند در این زمینه شفاف سازی کند. این نمایندگان 
دست کاری در ارقام جداول مصوب بودجه ۱۴۰۰ را رکوردی جدید در 
عدم تمکین به قانون آیین نامه و ایجاد رانت برای چند نفر عنوان کرده 

و خواستار اقدام رئیس مجلس در این زمینه شدند.
در پاسخ به این نامه، هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۰ با 
این توضیح که کمیسیون کار خود را «قانونی و در موعد مقرر» انجام 
داده و بودجه نیز در موعد قانونی به دولت ابلاغ شــده، تأکید کرد در 
برابر نمایندگانی که ابهام دارند، مســتقل از تعدادشان، وظیفه خود 
را روشنگری و ارائه توضیحات می دانیم تا کلیه مسائل برطرف شود.
ســازمان برنامه و بودجه نیز بعد از چند روز سکوت با تأیید ادعای 
«تغییــرات در ارقام جداول مصوب بودجه ۱۴۰۰ از ســوی مجلس» 
اعــلام کرد: «در نامــه رئیس مجلس به رئیس جمهــور تغییرات در 
جداول بودجه به دولت ابلاغ شــده است. ســازمان برنامه و بودجه 
کشــور در جریان علت و ماهیت این تغییرات نبوده و صرفا به  عنوان 

مجری قانون، خود را ملزم به اجرای آن می داند».
با توجه به عدم پاســخ گویی هیئت رئیســه مجلس و ادامه ابهام 
در رابطه با دســت کاری بودجه، خضریان در رشته توییت های بعدی 
خود از جزئیات تغییر در جداول بودجه پرده برداشــت. او نوشــت: 
«کســانی که از فردای ابلاغ قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ به دولت تا ۱۴ 
فروردین در طبقه نهم ســاختمان شــیخ فضــل االله مجلس در حال 
تغییر ردیف های بودجه بودند، باید پاسخ گو باشند که چه کرده اند؟ و 
بعد از همه این مراحل چه کاری روی بودجه ۱۴۰۰ انجام می دادند؟ 
این همه تناقض از کجاســت؟». این نماینده مجلس شورای اسلامی 
افزود: «متأسفانه مشاهده می شود برخی تحت عنوان رویه بودن این 

اتفاقات در ســال های گذشــته، به دنبال توجیه این تخلفات هستند؛ 
سال های گذشته هر طور بوده دلیل نمی شود همان رویه غیرقانونی 

در مجلس با ادعای انقلابی گری ادامه داشته باشد». 
او ادامــه داد: «آقایان چه اختیاری داشــتند که حق قانون گذاری 

نمایندگان را به یک جمع چند نفره تفویض کنند؟».
با همــه این تفاصیــل هرچند اصــل دســت کاری بودجه هرگز 
صراحتا از ســوی هیئت رئیسه مجلس رد نشــد، اما در دفاع فقط بر 
متداول بودن این رفتار تأکید شــد که بارها ازســوی نمایندگان سابق 
مجلــس ایــن ادعا نیز رد شــد و بســیاری بر بی ســابقه بودن چنین 
دســت کاری در جــداول بودجــه تأکید کردنــد. برای نمونــه بهرام 
پارســایی، نماینده پیشــین مجلــس تغییر و دســت کاری در جداول 
بودجه ۱۴۰۰ را در نوع خود بی سابقه دانست و گفت: این قبیل کارها 
هم بی احترامی به رأی مردم است و هم منجر به تنزل و افول جایگاه 
مجلس شورای اسلامی می شود. او ادامه داد: متأسفانه در یک رفتار 
غیرمرسوم، بودجه ای که در ســال ۹۹ مراحل تصویب و تأیید نهایی 
شــورای نگهبان را گذرانده، تغییر کرده و در این میان عده ای به جای 
عذرخواهی و پاسخ گویی، به بدترین شکل از این کار دفاع هم می کنند. 
جلال میرزایی، نماینده ســابق مردم ایلام در مجلس شورای اسلامی 
نیز در این زمینه خاطرنشــان کرد: در جامعه وقتی مسئله ای مطرح 
می شــود، جار وجنجال رســانه ای، اصل قضیه را به حاشیه می برد، 
باید مســئولیت این اقدام مشخص شود، مصوبات کمیسیون تلفیق و 
صحن علنی مجلس مشــخص است با استخراج اطلاعات به راحتی 
این مسئله شفاف سازی می شــود. میرزایی تصریح کرد: اضافه کردن 
اعتبارات برخی از دســتگاه ها نوعی بدعت در قانون گذاری اســت و 

جایگاه مجلس و شأن نمایندگان را زیر سؤال می برد.
حال با گذشت هفته ها از این موضوع بالاخره محمد باقر قالیباف 
که در مواجهه با آن ســکوت اختیار کرده بود  آن را پذیرفته اســت و 
همه تقصیرها را گردن ســبک بودجه نویســی انداخته و قول اصلاح 

روند بررسی بودجه را داده است.
خضریــان، نماینده مجلــس، ظهر دیروز از برگزاری جلســه ای با 
حضــور محمدباقــر قالیباف برای بررســی تغییــرات بودجه پس از 
تصویب مجلس شورای اسلامی خبر داده و در صفحه شخصی خود 
در توییتر درباره بودجه، توضیحاتی نوشت. او نوشته است: «در ادامه 
پیگیــری اتفاقات بودجــه ۱۴۰۰و تغییرات پــس از تصویب مجلس، 
صبح امروز (یکشــنبه) جلســه ای با حضور آقایــان قالیباف، نادران، 
زنگنه و بنده برگزار گردید و جنــاب  قالیباف  ضمن پذیرش انتقادات، 
نســبت به تغییر نرم افزار بودجه و اصلاح ســبک بودجه نویسی که 

مانع بروز اتفاقات این چنینی شود، قول مساعد داد».
البتــه   باید گفت اگر ایراد در ســبک بودجه نویســی بــود، حداقل 
نمایندگان ســابق و فعلــی مجلس بایــد در جریان چنین ســبکی 
می بودند و این چنین شاهد واکنش های منفی به دست کاری بودجه 

نبودیم.


